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La metròpoli avança cap a un sis-
tema integral de seguretat. Ja ho
va anunciar l’alcalde i vicepresi-
dent de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB), Antonio Bal-
món, en una conferència a Fo-
ment de fa dos anys. 

Balmón no es referia pas a
crear una policia metropolitana,
sinó a implantar un sistema que,
aprofitant la tecnologia, “col·loqui
el ciutadà al centre” de la seva se-
guretat. Ho diu José Antonio Ga-
llego, CEO de l’empresa Eins-
mer, amb seu a la casa de Can
Camprubí, una joia del moder-
nisme on va néixer l’M7 Citizen Se-
curity, una eina de seguretat que
bascula sobre una aplicació mòbil
que ja té prop de 176.000 usuaris
i 311.000 descàrregues. Ara, el
Consell Metropolità de l’AMB ha
aprovat la creació d’una comissió
que estudiï la implantació d’un sis-
tema de “comunicació bidirec-
cional, coordinació i alertes” com
el que Einsmer fa més d’una dè-
cada que impulsa a una quinzena
de ciutats, entre elles Cornellà, que
és, al seu torn, el centre d’opera-
cions d’un programari que sembla
tret d’una pel·lícula. 

“EMPODERAR EL CIUTADÀ”
En una nova conferència del 13
de febrer passat a Foment, Bal-
món va informar que la citada co-
missió ja analitza com desplegar
arreu de la conurbació una tec-
nologia que Einsmer ja ofereix a
diverses ciutats des del 2012 i
que, per a Gallego, “empodera el
ciutadà per a la gestió de la se-
guretat”. Però, en què consisteix
exactament tot plegat? Què s’es-
tà fent des de Cornellà per mi-
llorar la sensació de seguretat ciu-
tadana a la metròpoli?

La sala d’operacions de l’M7
està ubicada als baixos de Can
Camprubí, on hi ha una llarga
taula per on han passat alts co-
mandaments de diversos cossos
de seguretat de l’Estat els últims
anys. Gallego i un treballador
d’Einsmer són els encarregats
de fer una simulació de com fun-
ciona el sistema de seguretat M7.
La base de tot plegat és la coor-
dinació entre les diferents policies
i la “interterritorialitat”, tenint
present que “ningú no passeja per
les ciutats de l’àrea metropolita-
na i veu una línia de Google que
separa municipis”, exposa el CEO
d’Einsmer. Això té a veure amb la
gran crítica que sempre es fa a la
política metropolitana, i que té a
veure amb el fet que cada ajun-
tament fa la guerra pel seu comp-
te en problemàtiques que els
afecten a tots per igual, com ara
la seguretat, entre altres. 

És per aquesta raó que el sis-
tema compta amb 1.538 efectius
policials i professionals de la se-

guretat -“aquí no sobra ningú”,
repeteix una vegada i una altra
Gallego- cooperant en xarxa, se-
gons dades facilitades per Eins-
mer en exclusiva a Línia Corne-
llà. També aplega 5.270 infraes-
tructures, entre escoles, hotels,
empreses, comerços i bibliote-
ques, connectades. 

“NO ÉS CAP GRAN GERMÀ”
Les pantalles de la sala de control
mostren imatges a temps real d’e-
quipaments i espais de les ciutats.
En cas que algun ciutadà fes so-
nar l’alarma, la càmera més pro-
pera –que mai no mira cap al car-
rer, tal com marca la llei– s’acti-
varia i enfocaria en la direcció
adequada per enregistrar la pos-
sible emergència. “No s’enregis-
tren vídeos de gent, només es fa
quan es comet un delicte”, asse-
gura Gallego. “No som la Xina,
això no és cap Gran Germà”, s’a-
fanya a afegir el CEO d’Einsmer. 

Gallego, en aquest sentit, pro-
posa fer una reflexió sobre “el

principi de llibertat” i la presa lliu-
re de decisions dels ciutadans, i
propugna un canvi cultural i de
mentalitat de les persones. L’em-
presari, a més, parla de “demo-
cratitzar la seguretat” i de pre-
guntar-se “què pot fer la tecno-
logia per nosaltres”. “La tecno-
logia aporta llum i fa que un crit
arribi molt més lluny”, argu-

menta Gallego, que posa per so-
bre de tot el benestar de les per-
sones. “Volem aportar un valor
social”, apunta.

Al fil d’això, les pantalles de la
sala de control de Can Campru-
bí mostren també mapes amb els
punts calents dels municipis,
que són el resultat d’una predic-

ció d’acord amb els històrics de-
lictius registrats. És a dir, són es-
pais amb més probabilitats que
es cometi algun delicte. 

El ciutadà, al seu torn, té a la
seva disposició la citada appmò-
bil, a través de la qual pot alertar
d’un delicte, comunicar incidèn-
cies a la via pública o fer trucades
d’emergència amb només un
clic. “És una tecnologia que faci-
lita que els veïns puguin interve-
nir en situacions de conflicte o
emergència”, tal com va declarar
el gerent de l’AMB, Ramon Tor-
ra, en una entrevista recent a Ba-
dalona Comunicació.

Tot aquest programari comp-
ta amb la complicitat de Sie-
mens i Microsoft, aliats que des-
envolupen tecnologies que són
“clau” per a l’M7 i que obren por-
tes a Einsmer per exportar el pro-
gramari a unes altres institu-
cions i ciutats del món, un ob-
jectiu que té entre cella i cella Ga-
llego. “Volem sumar amb qual-
sevol que pugui”, remarca.

Cornellàvetllaper lametròpoli
» L’AMB vol estudiar la implantació d’un sistema integral de seguretat a tota l’àrea metropolitana
» La llavor de la idea és el programa M7, creat per una empresa local i que ja funciona a 15 ciutats

Centre d’operacions de l’M7, ubicat als baixos de la casa de Can Camprubí del parc del Canal de la Infanta. Foto cedida

“No s’enregistren
vídeos de gent, només
es fa quan es comet
algun delicte”

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ
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Sant Valentí a les me-
ves xarxes s'ha conver-

tit en una celebració per
oposició, en una anticelebració. En
una celebració moderada del contrari.
Estem potser vivint el naixement d'u-
na tradició, compte. Com a antropòleg,
em sembla una cosa molt potent d'ob-
servar.

Tuits en paper
Aquí es
piula

Sobre el carnaval a les
escoles: quan es fa una

disfressa comuna a tota
la classe és normal que tothom porti
una disfressa masculina. O que hi hagi
un model per als nens i un per a les ne-
nes. Ara, que tothom porti una disfressa
femenina? Potser que ens ho comen-
cem a plantejar.

@RoserMM

26 feixistes han estat
condemnats avui al País

Valencià per haver atacat i
agredit militants valencianistes el 9 d'oc-
tubre de fa 6 anys. Cap d'ells entrarà a pre-
só, però és la primera condemna penal per
la comissió d'actes de terrorisme feixista
al País Valencià. Per tant, és una con-
demna històrica i s'ha de celebrar.

El Regne Unit entra en
recessió a finals del

2023, amb una caiguda
del PIB del 0,3%. No home no, com pot
ser si allà porta governant la dreta 14
anys i a més va aconseguir el Brexit, que
els havia de permetre recuperar tants
diners de la UE que anaven a escom-
brar bitllets dels carrers?

@El_Citador@abennassarbeltran_gimeno

La lupa

El padró municipal és el registre administra-
tiu on consten els veïns i veïnes d’un muni-
cipi; tots i totes, independentment de la si-
tuació econòmica, laboral o administrativa en

què es trobin, sense discriminació de cap mena.
L’empadronament, a més de ser un deure, és un dret

que permet a la ciutadania accedir als serveis públics
bàsics, com l’educació, la salut o els serveis socials. Aju-
da a prevenir o alleujar situacions d’exclusió social i de
vulnerabilitat i és una eina clau per a l’administració,
ja que permet ajustar correctament l’actuació municipal
de prestació de serveis d’acord amb les necessitats re-
als, prevenint saturacions i desajustos.

El fet de no estar empadronat condemna als
col·lectius afectats a la precarietat, beneficiant i po-
tenciant l’economia submergida, deixant algunes per-
sones en mans de màfies i corrupcions vàries, perju-
dicant el conjunt de la societat.

L’accés a l'habitatge actualment a la nostra ciutat
i arreu del país suposa un repte enorme per al conjunt
de la ciutadania. No obstant això, la situació residen-
cial no ha de suposar en cap cas un impediment per a
la tramitació efectiva del padró i així ho contempla la
legislació vigent. Per disposar del padró no és neces-
sari disposar d’un contracte de lloguer o de compra.
Moltes persones viuen en situacions residencials di-
verses, com pot ser en habitacions rellogades, en bar-
raques, al carrer, al cotxe, etc. En aquestes situacions,
també poden ser empadronades, amb l’empadrona-
ment sense domicili fix, o domicili fictici.

Segons l’informe de la Coordinadora Obrim Fron-
teres del primer trimestre de 2023, i l’experiència de
l’associació Cornellà Sense Fronteres en l’acompa-

nyament de persones nouvingudes, Cornellà és un dels
municipis de Catalunya on existeixen impediments a
l’hora d’empadronar-se. Aquesta anàlisi s’ha vist con-
firmada també, per les dades facilitades per l’equip de
govern: el 75% de les sol·licituds d’empadronament sen-
se domicili fix a la nostra ciutat són desestimades. I mol-
tes es desestimen perquè per poder-se empadronar es
requereix que les persones demandants siguin usuà-
ries de serveis socials, però a serveis socials no les ate-
nen perquè no estan empadronades, per tant, es tro-
ben en una situació circular sense solució. Aquestes da-
des són alarmants i les vam exposar, novament, al ple
municipal de gener, on vam traslladar propostes per
revertir aquesta situació.

L’equip de govern va defensar que compleix amb
la legislació vigent i nega  la  vulneració  de drets que
suposa aquesta realitat.

Durant el debat sobre la moció vam defensar que,
a Cornella, no sobra ni molesta ningú. El que sí que so-
bren són els discursos aporofòbics, racistes, antifemi-
nistes i que fomenten l’odi que es van produir durant
les intervencions de l’extrema dreta en el ple. Vam ins-
tar a les forces que es diuen progressistes del consis-
tori a aturar i mostrar el seu ferm rebuig a les inter-
vencions antidemocràtiques i que atempten contra la
dignitat i els drets fonamentals dels i les veïnes de la
nostra ciutat, però malauradament ens vam quedar sols
defensant aquests principis.

Aquesta "dretificació" del discurs polític a les ins-
titucions és preocupant i no fa més que desmobi-
litzar i trencar la confiança de la classe treballado-
ra en les forces autodenominades progressistes, que
es troben actuant en contra dels seus principis ideo-

lògics inicials per raons purament materials i elec-
toralistes.

L’accés universal al padró constitueix una prime-
ra garantia d’igualtat de drets, sovint insuficient, però
indispensable, i és obligació de tots els ajuntaments do-
nar-hi resposta i no deixar cap dels seus veïns i veïnes
sense empadronament.

El dret a l’empadronament no és discutible. L’A-
juntament té l’obligació que és la de reflectir en un re-
gistre, el padró, el domicili i les circumstàncies de totes
les persones que viuen en el seu terme municipal. En cap
cas ha de controlar a través del padró la legalitat o il·le-
galitat de la residència en el territori dels veïns. En aquest
sentit, la comprovació de la identitat de la persona que
sol·licita l’empadronament no ha de tenir com a objec-
te un judici de legalitat dels documents, sinó la de com-
provar que les dades que s’estan manifestant sobre aques-
ta identitat són certes, de manera que si el gestor mu-
nicipal adquireix la convicció de la identitat de la per-
sona i de la realitat que resideix al domicili o espai que
assenyala al full padronal, ha de procedir a la inscripció.

El govern municipal ha d’abandonar aquesta po-
sició negacionista, d’indiferència i assumir les seves ob-
ligacions per identificar aquests factors de risc que obs-
taculitzen el camí cap a la inclusió social i la igualtat d’o-
portunitats. Amagar sota la catifa les dificultats ad-
ministratives de la ciutadania no pot ser una opció. És
una irresponsabilitat política que no ens podem per-
metre com a societat democràtica. Cal treballar per
construir barris socialment justos, reduir les desigualtats
i la precarització solidaritzant-nos amb les persones més
vulnerables i en aquest cas invisibilitzades: no podem
deixar ningú enrere!

per Frederic Prieto (primer alcalde en democràcia de Cornellà) i Yasmina Sánchez (ERC–EUiA Cornellà)

L'empadronament: un deure i un dret vulnerats

Fo
to

: A
rx

iu



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com Febrer 2024

5 | 

líniacornellà.cat

Troben el cadàver d’un noi de 28 anys al
maleter d’un cotxe al barri de Sant Ildefons1

2
La temerària persecució policial d’un traficant
de drogues des de Terrassa fins a Cornellà

Cornellà nomena Emili Guerrero 
nou síndic de greuges

Recordant Morfi Grei: “Es va negar 
a seguir el patró social”

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

L’Ajuntament prepara amb els Estopa 
un acte pels 25 anys del grup

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@ConSandramoreno: Nadal diu que no s'ha
de pagar a les tenistes el mateix que als ho-
mes. Diu que no és hipòcrita, però s’ha aliat
amb un país on les dones no tenen drets.

@defensemR3: La represa del servei a l’R3
està sent un calvari. Els usuaris estem can-
sats d’incerteses, trajectes que s’allarguen i
s’allarguen i cap mena d’informació!

#R3

@JosepMartBlanch: A Galícia, el conser-
vadorisme tranquil i galleguista del PP és
invencible. I fins aquí l'anàlisi de la jornada
electoral.

#Galícia #ObjetivoNadal

La clau

Un dels lemes que més va
córrer durant les pro-
testes del 15M deia així:

“Si no ens deixeu somiar, no us
deixarem dormir”. En aquell
moment encara no havíem mort
el bipartidisme, ni tampoc la
meritocràcia. Faltava gairebé
una dècada perquè arribés Tik-
Tok, i Twitter, ara X, era la pla-
taforma estrella per canalitzar les
queixes dels indignats, nom amb
què també es va conèixer aquest
moviment pel llibre Indigneu-
vos de Stéphane Hessel.

La població vivia submergi-
da en la precarietat arran de la
crisi econòmica que va esclatar
el 2008. Aquesta va disparar
l’atur, va empobrir moltes famí-
lies, va dificultar l’accés a l’ha-
bitatge i va comportar retallades
socials per part dels governs es-
panyol i català. Els joves se n’en-
duien, com de costum, la pitjor
part, amb una taxa d’atur juve-
nil de gairebé el 50%.

“Si no ens deixeu somiar, no
us deixarem dormir”, cridaven a
les places per reclamar el dret a
traçar el seu futur, com havien fet
els seus pares, i els pares dels
seus pares. Traçar el seu futur es
materialitzava en l’accés a un ha-
bitatge i a una feina dignes.

Més d’una dècada després, en

un context ben diferent del de
2011 en què la taxa d’atur ju-
venil ha baixat considerable-
ment, encara que continua sent
preocupant –al tancament del
2023 es va situar en el 28,36%–
, la meritocràcia i el bipartidis-
me han mort, el feminisme ha
irromput amb força com l’únic
moviment del 15M que encara
perdura, el canvi climàtic és l’e-
lefant a l’habitació i el neguit
dels joves, aquells nascuts en-
tre el 1995 i l’any 2000, es ca-
nalitza a través de TikTok amb
una frase que ha fet fortuna:
“Delulu és la solulu”.

Delulu prové del terme an-
glosaxó delusional, que en ca-
talà es tradueix com a delirant.
Per tant, delirar és la solució.
Amb aquest lema, els joves es
donen permís per somiar, per
imaginar que no hi ha res im-
possible, que poden aconseguir
i ser allò que vulguin.

“Delulu és la solulu” és el
nou “fake it until you make it”
–fingeix-ho fins que ho acon-
segueixis–, una frase que ha fet

fortuna a Silicon Valley entre
els emprenedors digitals. És
també una renovada versió de
la “llei d’atracció”: només si fo-
calitzes la teva vida en allò
que vols aconseguir i hi poses
tota la teva energia i actitud ho
aconseguiràs. De fet, hi ha es-
tudis que proven que les per-
sones més optimistes tenen
més probabilitats d’aconsegu-
ir el que es proposen. Però
també n’hi ha, d’estudis, que
diuen el contrari: controlar
els impulsos i tocar de peus a
terra és sinònim d’èxit.

Malgrat que els contextos
socials són diferents i que les
solucions proposades també
ho són –els indignats busca-
ven un somni per al bé comú,
mentre que els delirants pen-
sen en el seu propi èxit–, els
joves sempre tenen la neces-
sitat d’imaginar un futur mi-
llor. Perquè precisament ser
jove és pensar que tot està per
fer i tot és possible. No els dei-
xem sense somnis. Que con-
tinuïn delirant!
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Delulu és la solulu
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

Einsmer, empresa que té la seu a
Can Camprubí, desenvolupa un

sistema de seguretat a través 
de l’app M7. L’èxit d’aquest

programari ha animat l’AMB 
a voler implantar un sistema
d’aquestes característiques 
a tota l’àrea metropolitana.

pàgina 3Einsmer

Centenars de joves han fet cua
els últims dies per deixar-se

escanejar l’iris dels ulls a canvi 
de diners, una iniciativa de
Wordlcoin. Entre els centres
comercials on s’ha fet hi ha

l’Splau. Els experts avisen dels
riscos de vendre dades sensibles.

pàgina 10Worldcoin

El Museu de les Matemàtiques
celebra 10 anys de vida a la
ciutat. Durant aquests anys 

ha rebut més de mig milió de
visites. La seva presidenta, Pura
Fornals, reivindica una manera

més amable d’aproximar-se 
a les matemàtiques.

pàgina 17MMACA
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NLes millors
perles

En un vol entre Amsterdam i Detroit van començar a caure
cucs a sobre dels passatgers. Venien d’un peix podrit que

havia portat un home i que estava a la cabina, amb el seu
equipatge de mà. El pilot va haver de tornar cap a Amsterdam.

Un brasiler que cantava cançons al metro de Madrid ha
acabat publicant una cançó a Spotify, després que un

productor el sentís cantar. Ningú l’hi hauria dit quan va
fugir del seu país per ser homosexual.

La darrera publicació de la cantant India Martínez a les
xarxes mostra com és detinguda per un furgó de la policia,

cosa que ha aixecat enrenou entre tots els seus fans. Es
tractava d’una acció per anunciar la seva última gira.

Una jove espanyola va haver d’anar a urgències als
Estats Units per una infecció. Tot i que només li van fer

unes anàlisis i li van receptar antibiòtic, va haver de pagar
1.650 dòlars. Diu que no anirà al metge mai més.

LA FOTOTV3

Mirada pròpia

Vivim dies d’enduriment de la persecució po-
lítica alhora que de desvetllament d’algu-
nes trames de la maquinària d’Estat per per-
seguir dissidències. I tot amb el teló de fons

del que pretenem celebrar com a victòria de la llui-
ta popular: l’aplicació de l’amnistia per pal·liar alguns
estralls de la causa general contra l’independentis-
me català i tota la lluita social que l’envolta, malgrat
que, a hores d’ara, aquesta amnistia ja s’albira in-
completa. I paral·lelament vivim un enfortiment de
les xarxes de suport a les persones represaliades i un
esforç més gran per transmetre l’impacte emocional
personal, familiar i dels entorns que comporta
aquest atropellament de les estructures de l’Estat con-
tra les persones. Deshumanitzar
les víctimes de la repressió és un
mecanisme del poder opressor
molt potent, i per això exercir
contrapoder en sentit oposat és
essencial. En tenim grans ex-
emples de lluny i de prop, d’ara
i d’abans, en la lluita antifran-
quista, amb les Madres de
mayo, la insubmissió, el cas
d’Altsasu, la Xarxa de familiars
de detingudes, els testimonis
davant la comissaria de Via La-
ietana o llegint Torturades… I és
inabastable citar una per una to-
tes les causes i accions. Mirar als
ulls la persona que els aparells
repressors pretenen amagar i
desdibuixar darrere la crimina-
lització orquestrada que cosifica
i despersonalitza, i escoltar els detalls del dolor de tot
el seu entorn i vincles, ajuda a copsar la magnitud de
la injustícia contra la qual cal reaccionar. Ho vam po-
der viure amb la Tamara i el seu confinament es-
perpèntic. Fer-ho ajuda a destapar el muntatge, a ge-
nerar solidaritat i a reaccionar contra la injustícia.
Prenc d’exemple dos Adris represaliats des del 2018.
Aquests darrers dies ha impactat l’estil relacional i
humà del vídeo de la campanya de suport a Adrian
Sas. I, d’altra banda, l’Eva i l’Antonio, els pares de l’A-
dri de Badalona, continuen sent el motor principal
de la campanya de suport al seu fill, que emfatitza l’as-
pecte del dolor i l’impacte emocional de la repressió
en la vida d’una família.

Mentre al Congreso espanyol la Llei d’Amnistia ba-
lla una dansa macabra, la incògnita sobre la seva fu-
tura aplicació aporta més incertesa sobre les vides dels
milers de persones represaliades i els seus entorns, afe-
gint-hi dolor i esmicolament dels seus plans vitals i
dels de les persones del seu nucli. Perquè aquesta és
una de les potents eines destructives que té la re-
pressió. Més enllà de les sentències fermes i de les con-
demnes de privació de llibertat o de batzegada eco-
nòmica que puguin caure, per a les persones repre-
saliades per idees i acció polítiques, o per exercici de
la llibertat d’expressió i del dret a la protesta, caure
en el sistema repressiu és quedar atrapades en una te-
ranyina que pretén destrossar-los la vida per escar-

ment públic i comunitari. Amb escreix quan el mun-
tatge repressiu fabrica el marc terrorista com a pre-
text per a un nivell més gran de tortura emocional, fí-
sica, psíquica i relacional. I sempre pel sentiment d’in-
justícia i indefensió davant la maquinació de les cau-
ses. A més, la lentitud de la justícia hi juga com un fac-
tor repressor afegit; un mecanisme pervers que afec-
ta qualsevol procés judicialitzat, en la majoria dels ca-
sos, excepte quan és la rapidesa el que els aguditza,
com passa amb gran part dels casos de persecució per
perfil racialitzat i per llei d’estrangeria, que sense dret
a defensa i sovint sense cap delicte aboquen al CIE i
a les expulsions. Però que s’aguditza en el cas de per-
sones víctimes de repressió política per la defensa d’i-

dees i l’exercici del dret a la protesta fent que allargar
els tempos judicials formi part d’una condemna an-
ticipada amb cinisme; una condemna encoberta que
es paga per endavant sigui quin sigui el futur resul-
tat del procés repressiu. Fins i tot sense estar detin-
gudes o en presó preventiva, la incertesa absoluta so-
bre els tempos del procés judicial pot ser letal per a
una planificació de la vida laboral, relacional, fami-
liar i comunitària.

En el cas de l’Adrià Sánchez, l’Adri de Llefià, a qui
li demanen 9 anys de presó, estem parlant d’una cau-
sa que s’arxiva el 2020 (suposats desordres públics
al Holidel 2018 de protesta per la manifestació de Ju-
sapol celebrant la violència policial contra el refe-

rèndum de l’1 d’Octubre, matei-
xos fets que van provocar el
muntatge repressiu contra Mar-
cel Vivet) i que es reobre pel re-
curs de Jusapol a finals del 2022
com a delicte d’odi, una instruc-
ció que es tanca el febrer del
2023, però sense posar data de
judici, avui encara pendent. El
cas de l’Adrian Sas s’agreuja per
l’acusació que el Govern de la Ge-
neralitat no ha volgut retirar i que
precipitarà la seva entrada a pre-
só si el 12 de març el Tribunal Su-
prem no ho atura. Una acusació
originada per protestes posteriors
a la sentència de l’1 d’Octubre. En
ambdós casos parlem d’accions
legítimes de protesta del 2018, on
els cossos policials activen, a

posteriori, accions repressives venjatives; repressió po-
lítica que lesiona els seus drets i els de tot el seu en-
torn buscant fer mal de debò. Cal respondre-hi no dei-
xant de mobilitzar-nos i no claudicant del compromís.

Però malgrat que podem mostrar solidaritat per-
pètuament, posar diners a les caixes de resistència,
aprofitar qualsevol espai d’altaveu per posar-lo al ser-
vei, acompanyar, vestir-nos amb tota la simbologia de
suport, posar el cos a les convocatòries antirepressi-
ves… mai podrem omplir el forat que provoca aquest
dolor atroç de viure-ho en primera persona. Amb tot,
i acceptant aquesta limitació, Adris i totes les perso-
nes represaliades, famílies i entorns, hi som fent pi-
nya. Mai caminareu sols, mai caminareu soles.

per Dolors Sabater

El dolor com a eina de repressió
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@_OriolS: Avui fa mig segle que Kiss van
lliurar el seu primer àlbum, amb títol ho-
mònim i reclams com Deuce, Black Dia-
mond o Nothin' to Lose. 

@_catseries: Ja fa 30 anys que en Dorae-
mon, en Nobita, la Shizuka, en Suneo i en
Gegant van parlar català per primera ve-
gada al Club Super3.

@laurapenya: Aquest 2024 l'he començat
recuperant un costum. Llegir. Llegir el munt
de llibres que hi ha per casa i que no s'han lle-
git. Molt sovint comprem i no utilitzem.

Flaixos

La lupa

Recordo que, de petit, la meva àvia em pujava
a la taula del menjador a la casa del passeig de
Sant Joan, a Barcelona, per agafar-me el
baix dels pantalons. La mateixa taula on ha-

víem dinat, on es prenia el cafè i on jo feia els deures de
l’escola a les tardes.

Amb l’ajuda d’algunes de les meves tietes, m’anaven
donant voltes com a un expositor de postals, col·locant
agulles, marcant amb guix la roba i fent els primers re-
punts, algun als turmells –”És que et mous”–, mentre
xerraven animadament dels diferents assumptes fami-
liars. Era un ambient exclusivament matriarcal on es
compartia tota mena de xafarderies i confessions i al qual
jo, com a home, vaig tenir el privilegi d’assistir-hi només
perquè era petit.

Al llibre Sàpiens. D’animals a déus, el seu autor Yu-
val Noah Harari afirma que xafardejar ens ha fet humans.
Les persones, diu, som per damunt de tot éssers socials
que compartim xarxes de confiança per sobreviure i po-
der cooperar. És cert que ens comuniquem per trans-
metre’ns coneixements i dades objectives, però amb mol-
ta més freqüència ho fem per teixir un embull de xa-
farderies que ens permeten saber qui odia qui, qui és ho-
nest o qui és un trampós.

La paraula xafardejar té el seu origen en una veu àrab
que, en català, deriva precisament del lloc públic de po-
bles i ciutats on antigament les dones rentaven la roba:
el safareig. Com esteles a la mar, l’etimologia ens mos-
tra de manera nítida el camí que les paraules han re-
corregut fins a arribar a nosaltres.

Fer safareig al·ludeix a aquesta necessària acció so-
cial d’explicar els rumors, les sospites d’infidelitat o les
xerrameques. Als safaretjos, les dones, principal-
ment, han reforçat els vincles comunitaris i n’han tei-
xit d’altres de nous, establint xarxes de comunicació
i de coneixement individual i col·lectiu. Què és fer ciu-
tat, si no?

Els safaretjos de les ciutats, vist així, han estat una
autèntica àgora política on es tractaven assumptes de vi-
tal importància per a la vida en comunitat. En paraules
de l’activista i antropòloga Yayo Herrero, les coses que
veritablement sustenten la vida. Coses, explica Herre-
ro, que tradicionalment han fet les dones, com rentar,
cuinar o cuidar els nens, la gent gran o els malalts.

Les ciutats, com les persones, tenen una cara públi-
ca i una de privada. Una vida per mostrar i una altra per
amagar, fent invisibles, moltes vegades, les accions que
veritablement fan possible la vida, allò ordinari, allò
comú. Una façana al carrer i una altra d’oculta, domès-
tica en diuen alguns, com si les coses domèstiques no fos-
sin el que dona sentit a la ciutat. Com explicava Javier
Pérez Andújar en un article de premsa fa uns quants anys,
“Barcelona és una ciutat de comunitats gairebé simè-
triques, amb escales on s’estén la roba per on no es veu
i es posen banderes per on es veu”.

No deixa de ser simptomàtic que el Decret d’Habi-
tabilitat vigent prohibeixi estendre la roba directament
al carrer, corroborat per les ordenances municipals d’ús
dels espais públics. Ni tan sols es permet que es pugui
veure la roba estesa, encara que no pengi directament
a la via pública. Tot això va convertir els interiors d’illa
i els celoberts en els espais hereus dels antics safaretjos,
on poder sintonitzar “ràdio pati”.

Però si avui dia ja ningú s’agafa el baix dels panta-
lons i les ordenances ens fan substituir els safaretjos per
assecadores, on farem safareig? Quins espais ens brin-
da avui la ciutat per xafardejar i generar sentiment de
comunitat? On coneixerem els nostres veïns prou bé per-
què un dia ens cuidin els nostres fills o ens ajudin a fer
la compra?

Sembla que la resposta passa per un necessari alen-
timent de les nostres vides, encara que hi ha qui d’això
en diu desacceleració econòmica. En altres paraules, una
tornada a la calma que ens permeti redissenyar els es-
pais de trobada dels nostres habitatges i les nostres ciu-
tats amb la necessària perspectiva.

Recentment, al programa de televisió Objectiu
Planeta, el presentador Lorenzo Milá tractava l’as-
sumpte de la desacceleració juntament amb els con-
vidats Antonio Turiel i Fernando Valladares, ambdós
reconeguts científics del CSIC i divulgadors de la llui-
ta contra el canvi climàtic i la transició energètica. Va-
lladares confessava que la vida urbana ens ha tret tant
de temps que hem hagut de subcontractar tasques do-
mèstiques que abans feien les nostres mares i les nos-
tres àvies. I reclamava recuperar temps per poder pas-
sar la tarda en companyia dels nostres fills per poder
cosir-los el baix dels pantalons.

Les ciutats, com les
persones, tenen una cara
pública i una de privada.
Una vida per mostrar 
i una altra per amagar,
fent invisibles les accions

que veritablement 
fan possible la vida. 
Una façana al carrer 
i una altra d’oculta,
domèstica en diuen

alguns, com si les coses
domèstiques no fossin el
que dona sentit a la ciutat

“

“
per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

Ciutat safareig
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Carmena i Carlin debaten
sobre IA al Cornellà Creació

DEBAT4La intel·ligència artifi-
cial (IA) versus l’humanisme.
Aquesta és la dicotomia que vol
posar sobre la taula la nova tem-
porada del Cornellà Creació Fò-
rum, que va arrencar el 9 de fe-
brer amb dos convidats de luxe:
el periodista i escriptor John
Carlin, i l’exjutgessa i exalcal-
dessa de Madrid, Manuela Car-
mena, que van debatre sobre la
relació dels éssers humans amb
aquesta nova eina. 

“La tecnologia és la via d’hu-
manització de la democràcia”, va
expressar Carmena, que va pro-

posar que els ciutadans partici-
pin de la política a través de la IA.
Per la seva banda, Carlin va
mostrar dubtes davant d’aques-
ta idea. “La intel·ligència artifi-
cial atordirà les generacions fu-
tures”, va assegurar. 

Els dos ponents van titular el
seu debat com La IA i el virus de
la mentida en política, espai
que va ser presentat pel presi-
dent de PIMEC, Antoni Cañete.
La trobada, a més, va comptar
amb la presència de Pepper, un
robot humanoide que va fer de
copresentador del debat.

La Guàrdia Urbana va evitar
73 ocupacions el 2023

HABITATGE4La Guàrdia Urba-
na va evitar durant l’any passat
fins a 73 ocupacions de pisos a la
ciutat. En 13 d’aquests casos, a
més, es van instruir diligències
contra els presumptes autors.
L’any anterior, el 2022, el cos va
frustrar-ne fins a 132, i es van ob-
rir diligències contra els suposats
autors en 24 casos. 

Per combatre aquest feno-
men, l’Ajuntament ha posat en
marxa aquest gener una nova

campanya informativa adreçada
a les comunitats de veïns, que
busca la seva complicitat i col·la-
boració a l’hora de detectar ocu-
pacions d’immobles per part de
màfies, un fenomen que com-
porta extorsió a famílies vulne-
rables i molèsties veïnals. 

El 2023, gràcies als contactes
amb les comunitats de veïns i la
col·laboració ciutadana, es van
detectar tres immobles que res-
ponien a aquesta tipologia.

Carlin i Carmena durant el debat. Foto: Cornellà Creació

Foto: Ajuntament

POLÍTICA4L’alcalde Antonio
Balmón considera que l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB), de la qual n’és el vice-
president executiu, “ha de con-
solidar moltes coses”, com ara el
seu finançament. És per aques-
ta raó, assegura, que “ara no és
el moment de parlar sobre si hi
ha d’haver més municipis o un
altre àmbit metropolità”. “Ja
tindrem temps d’analitzar-ho
amb més calma”, sentencia. 

Aquesta és una idea que va
expressar el dia 13 en un acte a
la seu de Foment del Treball, a
Barcelona, en el marc del cicle de
trobades Fer Metròpoli, on tam-
bé va explicar quina és l’agenda
de l’AMB per als pròxims anys.
Aquesta postura contrasta amb
l’expressada per Jaume Collbo-
ni, alcalde de Barcelona i com-
pany en el PSC, el novembre pas-
sat. Aleshores, el Collboni va dir
que cal “una plena coordinació i
equitat entre els 36 municipis

que formen l’AMB, i encara més
enllà, amb la regió sencera”. Si-
gui com sigui, Balmón va defu-
gir aquesta qüestió i va preferir
parlar dels reptes que afronta la
metròpoli. “Tenim una enorme
responsabilitat”, va afirmar el vi-
cepresident de l’AMB. “Des del
2011 tenim l’AMB, i ara és l’ho-
ra de passar a la metròpoli de les
respostes”, va proposar.

Amb tot, l’alcalde va expres-
sa que cal treballar perquè la po-
blació pugui tenir un “projecte vi-

tal basat en l’ocupació”, que pu-
gui “respirar un bon aire” i que
es faci la transició climàtica “sen-
se estar subordinada al dogma-
tisme i que sigui pactada”. En
aquest sentit, Balmón va llençar
un missatge tranquil·litzador al
vehicle privat, al qual, va reco-
nèixer, no volen “atacar”. 

Així i tot, el batlle va recordar
que la primera administració
que va començar a parlar de la
Zona de Baixes Emissions (ZBE)
va ser precisament l’AMB.

Balmón, durant la conferència a Foment. Foto: AMB 

Balmón creu que no és moment
de parlar si s’ha d’ampliar l’AMB
» L’alcalde i vicepresident de l’ens ho diu en una conferència a Foment 

» El batlle considera que és necessari consolidar-ne el finançament

ALERTA4Centenars de joves
fent cua per deixar-se escanejar
els ulls a canvi de criptomone-
des. És la nova estampa en al-
guns centres comercials i l’Au-
toritat Catalana de Protecció de
Dades (APDCAT) ja ha alertat
dels riscos que comporta aques-
ta nova pràctica, vista en diver-
sos punts com l’Splau o la Far-
ga de l’Hospitalet, així com a les
grans superfícies de la Maqui-
nista o les Glòries, a Barcelona.

Segons avisa l’APDCAT, per-
metre l’escaneig de dades bio-
mètriques com l’iris a canvi de

criptomonedes comporta la co-
municació d’una dada personal
considerada com a especialment
sensible i que permet la identi-
ficació inequívoca de la persona
a través d’una característica física
que no canvia al llarg de la vida.
Per tant, es tracta de vendre a
tercers la teva identitat per sem-
pre més.

La nova i polèmica pràctica,
que ja està sent investigada, és
cosa de Worldcoin, responsable
de la instal·lació dels diferents es-
tands on s’ofereixen 70 euros en
criptomonedes.

Successos |Troben el cadàver d’un noi en un maleter
Els Mossos van detenir el 30 de gener un home relacionat amb la mort violenta d’un altre, de

28 anys, el cos del qual es va trobar en el maleter d’un vehicle estacionat a Sant Ildefons.
Fonts de la investigació apunten a una baralla que hauria acabat de manera tràgica. 

Cues a l’Splau per deixar-se
escanejar l’iris per diners
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L’aigua
que no arriba

4Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 

Va ser el mateix president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  

La majoria d'embassaments
continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).

Només tres dels nou embas-
saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.

Des de llavors, han sigut di-
versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  

S’estableix la reducció del 80%
del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.

De moment, no es preveuen
reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 

En aquest context, les admi-
nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.

Quant a projectes i activitats
afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  

Es permet el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Comhi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu

Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
quepodemal riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  

Segons Aigües de Barcelona,
el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 

També hi contribuiran les
ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 

Per facilitar-ho, des de la Ge-
neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: nodependrede lapluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Emili Guerrero / Síndic de Greuges de Cornellà

Emili Guerrero és el nou Síndic de Greuges local, en substitució
de Joan Barrera. Guerrero, històric activista, posa al costat d’una
foto de García-Nieto, de qui destaca la seva capacitat de diàleg.

Com entoma el repte de re-
collir el testimoni de Joan
Barrera com a síndic?

Amb humilitat i ganes d’aprendre.
Abans meu hi ha hagut dues grans
persones [Frederic Prieto i Joan Bar-
rera]  que han fet que aquesta ins-
titució sigui respectada pels ciuta-
dans i pel consistori, tant a nivell po-
lític com pels departaments. Tots els
grups, excepte un, han votat a favor
de la sindicatura, no de la persona;
voten a favor de la sindicatura per-
què creuen que és una eina útil.

Com va ser el seu procés d’elecció? 
L’alcalde va donar coneixement a
tots els grups que en Joan Barrera ho
deixava. No va haver-hi propostes de

cap altre partit. L’alcalde, més tard, va
comunicar-los que em proposava
per al càrrec. De fet, alguns d’a-
quests grups van voler parlar amb mi
per conèixer-me i saber què volia fer.
No hi ha hagut manca d’informació.

La feina de síndic requereix una
certa independència de l’Ajunta-
ment, tot i que en pertany. És di-
fícil aquest equilibri?
Sempre. Estem parlant de drets. Es-
tem parlant de persones, i això im-
plica que les institucions que tenen
sindicatura reconeixen que les seves
normes, o la seva aplicació, poden
tenir inconvenients. O que no s’ha
tingut en compte el punt de vista del
ciutadà al qual van dirigides. Hem de
ser veu de les queixes i de les pre-
guntes que faci el ciutadà.  

I la relació amb el govern local?
Per part meva hi haurà col·laboració.

Parlar no està exempt, però, que hi
hagi punts de vista diferents. En Joan
Barrera ha consolidat el fet d’estar
obert a dialogar, però això no sig-
nifica donar la raó a ningú. A la sin-
dicatura li toca exposar els argu-
ments ciutadans. En aquest sentit, el
Joan em recordava que quan veus
que els problemes es resolen i que
la teva intervenció ha ajudat a una
persona o col·lectiu, hi ha una sa-
tisfacció immensa. 

Tenint això en compte, creu que
és necessària una reflexió per tal
que tots els municipis de Catalu-
nya  incorporin el càrrec del síndic
de greuges? 
És una figura que hauria de ser a tots
els municipis. És una institució que
cada any dona, aquí a Cornellà, res-
postes i fa informes de la seva ges-
tió per posar-la en coneixement de
l’Ajuntament i els veïns. 

Precisament en un d’aquests in-
formes, Barrera deia que li pre-
ocupava la “convivència” a la ciu-
tat. Hi està d’acord? 
La convivència sempre pot donar al-
gun problema. Però aquí a Cornellà
no ha comportat problemes greus,
almenys en el temps que jo porto a
la sindicatura. Aquests problemes
s’han de resoldre entre tots, entre les
institucions i els ciutadans. La nostra
societat és diversa en molts aspec-
tes. La comprensió que ha de fer la
ciutadania de la complexitat de la so-
cietat és cada dia més gran, i els hem
d’ajudar en aquesta comprensió. 

Al darrer Ple va haver-hi un agre
debat amb relació a una moció
d’ERC que denuncia que l’Ajun-
tament posa traves per empa-
dronar migrants. Què en pensa?
El coneixement que jo tinc del tema
és que, normalment, a Cornellà el

tema de l’empadronament no ha es-
tat un tema polèmic. Encara més,
s’han empadronat persones que
no tenen domicili fix. Però a vegades,
per no tenir-ne,  és difícil comunicar
amb ells o avisar-los per si els falta al-
guna cosa. Igualment, tinc pen-
dent una conversa amb ERC per de-
manar-los informació sobre aques-
ta qüestió. A banda, qui coneix bé la
realitat és la societat civil, les asso-
ciacions, i em vull apropar a elles. 

És un dels seus pilars del mandat?
Sí. Aquest entramat coneix la re-
alitat del dia a dia i, a més, ajuden
de veritat a la gent, a banda de les
institucions. El teixit social és im-
portantíssim per a la convivència i
per a resoldre problemes. Ens hi
hem d’apropar. I una altra de les
meves intencions, a més, és arribar
a acords perquè se solucionin les
queixes que es van repetint.

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

“Em vull apropar 
a les associacions”

Foto: F. J. R.
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ANIVERSARI4La Pura Fornals,
presidenta del Museu de les Ma-
temàtiques (MMACA), recorda
que quan van començar a mou-
re aquest projecte expositiu en-
tre les administracions les cares
oscil·laven entre un “uf” i la més
absoluta incredulitat. “Barrejar
les paraules museu i matemàti-
ques no els semblava una bona
idea”, rememora aquesta pro-
fessora cornellanenca en una
conversa amb Línia Cornellà. Fi-
nalment, va ser l’ajuntament de
la seva ciutat qui va apostar per
un espai expositiu que acaba de
complir una dècada de vida. 

Durant aquests anys, el Mu-
seu de les Matemàtiques, ubicat
al Palau Mercader, ha rebut la vi-
sita de més de mig milió de per-
sones. Sense anar més lluny, el
2 de febrer va celebrar una fes-
ta d’aniversari a  Can Mercader,
en la qual es van atendre 1.100
infants, que van gaudir de les for-
mes, els números, els problemes
i les cúpules de Leonardo -fins a
15 en van fer, detalla Fornals-.
“El nostre lema és ‘prohibit no
tocar’”, reivindica la professora. 

TRENCAR L’ESTIGMA
I és que a través de l’experi-
mentació dels infants –i dels
adults– es poden fer més acces-

sibles les matemàtiques, una
branca del coneixement que ge-
nera estrès i ansietat entre l’a-
lumnat. “Les matemàtiques no
han de ser només omplir pis-
sarres amb fórmules”, argu-
menta Fornals, que proposa mi-
llorar la connexió amb els estu-
diants. I això ho posa en pràcti-
ca dia a dia, amb constants visi-
tes de grups escolars arribats
d’arreu del país que venen a l’ú-
nic museu d’aquestes caracte-
rístiques que hi ha a Catalunya.

“El temps ens ha donat la
raó”, assenyala l’alcalde, Antonio
Balmón, en un article recent al
seu blog. “Vam veure que l’a-
posta era engrescadora”, apun-
ta el batlle, que recorda que el
museu afronta, els pròxims anys,

una evolució que l’ha de fer anar
a més. I és que està previst que
a mitjà termini es traslladi a
una nau de Can Bagaria, pas que
suposaria quintuplicar la seva
superfície actual. “Ampliem es-
pai i refermem la nostra imatge”,
celebra Fornals. Així i tot, aquest
canvi encara podria trigar entre
dos i tres anys, depenent dels ter-
minis de licitació i les obres. 

Amb tot, l’activitat del museu
no s’atura. Pròximament, expli-
ca Fornals, està previst que es
posi en marxa una campanya
que pretén col·locar problemes
matemàtics als comerços de la
ciutat, perquè els veïns els estu-
diïn i els resolguin. “Quan resols
un problema et sents satisfet i es
reforça l’autoestima”, remarca. 

La festa d’aniversari va comptar amb cúpules de Leonardo. Foto: MMACA)

El Museu de les Matemàtiques:
deu anys prohibint no tocar

CULTURA4La ciutat torna a
acollir les millors obres de teatre
amateur fins al 14 d’abril. Ho fa
a través del Concurs de Teatre
Amateur Ciutat de Cornellà, que
va arrencar el dia 18 de febrer i
que porta a la ciutat vuit repre-
sentacions teatrals, que aniran
escenificant-se a les dues sales
que hi participen, la Ramon Ro-
magosa i la Sala Padró de l’Or-
feó Catalònia, que organitza el
certamen de la mà del Patronat
Cultural i Recreatiu. 

L’objectiu d’aquest concurs
és difondre i gaudir de les re-
presentacions teatrals de sis
companyies amateurs, és a dir,
no professionals. Enguany, els
grups provenen de Sant Feliu de
Codines, Centelles, Olot i Ter-
rassa. Per la seva banda, els res-
pectius grups teatrals de l’Orfeó
i el Patronat, Triangle Teatre i
Catalònia Teatre, participen tam-
bé en el concurs, amb represen-
tacions que es faran fora de con-
curs entre els dies 7 i 14 d’abril. 

Aquest últim dia, a més, es
donaran a conèixer els premis,
alguns dels quals estaran decidits
per un jurat, mentre que d’altres
els triarà el públic assistent. Se-
ran guardons atorgats als millors
actors i actrius o a la millor pro-
ducció o direcció. 

En marxa el tretzè
Concurs de Teatre
Amateur

Mor Joan
Matencio,
el ‘iaio’ del trenet 

COMIAT4El Club d’Amics del
Ferrocarril de Cornellà va in-
formar a finals del gener que
Joan Matencio, el famós i esti-
mat ‘iaio’ Matencio, havia mort
als 99 anys. Matencio va ser el
taquiller del trenet de Can Mer-
cader durant dues dècades. De
fet, ho va ser fins al 2020, és a
dir, fins als 95 anys. 

Venia cada diumenge des de
Badalona i s’encarregava de ven-
dre els tiquets per pujar al cèle-
bre trenet que recorre el parc de
Can Mercader carregat d’infants
amb els seus pares. També feia
de cicerone, en donar la ben-
vinguda als més petits de les es-
coles que visitaven la instal·lació.
“Avui, el iaio Matencio ha arri-
bat a l’última estació, recorda-
rem les seves històries i totes les
seves bondats”, van declarar des
de l’associació.

Foto: Club d’Amics del Ferrocarril
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 

Ernest Urtasun (1982) és un
polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.

Per la seva banda, la socialis-
ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.

Finalment, Jordi Martí Grau
(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.

Martí Grau acaba d’aterrar-hi
i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.

Quan parlem ja porta uns me-
sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Elsmetropolitans 
de Pedro Sánchez
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 

Granados va arribar a la capi-
tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.

Quan l’entrevistem està a punt
de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.

Veient aquestes xifres, la pre-
gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 

Per al sociòleg i ara alt càrrec
del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.

Per contra, amb l’excepció
del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 

Per altra banda, Godàs tam-
bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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La marca de menjar saludable
Meu Gusto aterra a l’Splau

COMERÇOS4La marca de men-
jar saludable d’inspiració ar-
gentina i brasilera Meu Gusto ha
aterrat recentment al centre co-
mercial Splau. El nou establi-
ment té una superfície de 30 me-
tres quadrats i una plantilla de
cinc treballadors. 

D’aquesta manera, Meu Gus-
to s’incorpora a l’àmplia oferta de
restauració del centre comercial
cornellanenc, formada per esta-
bliments com La Burguesa,
GreenVita, Casa Carmen, Grill
Corner, Kasa Japo i el Pans &

Company, entre altres restau-
rants. Pel que fa a Meu Gusto, la
cadena està especialitzada en
menjar brasiler. Sense anar més
lluny, la seva carta ofereix els
bowls d’açai, una fruita tropical
de color lila fosc que només es
troba a l’Amazones. És una font
d’antioxidants, vitamines i mi-
nerals, i cent per cent natural. 

Des d’Argentina, a més, Meu
Gusto ofereix les seves empa-
nades elaborades amb massa
casolana i un farcit amb més d’u-
na vintena de sabors on triar.

PROGRAMA4El projecte Re-
empresa Mercats Municipals ha
permès salvar 103 parades de
mercats d’arreu de la província
de Barcelona els darrers sis anys.
Aquesta iniciativa va ser impul-
sada per la patronal Cecot i
compta amb la implicació de la
Diputació, i el 15 de febrer va
presentar les seves dades al mer-
cat municipal de Sant Andreu de
la Barca. Xifres que indiquen,
per exemple, que el Reempresa
ha aconseguit garantir 191 llocs
de treball a la província. 

Durant aquests últims sis
anys, el Reempresa ha difós 430
parades de mercats d’arreu de la
província, amb l’objectiu de po-
sar en contacte propietaris amb
emprenedors que han donat
una nova vida als negocis. El
preu mitjà de les cessions ha es-
tat de 18.000 euros, tal com
detallen des de la Diputació.
Actualment, a Cornellà hi ha
quatre negocis en traspàs. Tres
parades són al Mercat Marsans
i una altra és una botiga exterior
del Mercat del Centre.

De fet, el Baix Llobregat és la
segona comarca que concentra
més cessions de negocis en el
marc del projecte Reempresa
Mercats. Sense anar més lluny,
el 28,5% de les operacions s’han
fet al Baix, per darrere del Va-
llès Occidental, que ocupa la pri-
mera posició amb un 41% de les
operacions. 

El secretari general de Cecot,
Oriol Alba, defineix els resultats
del Reempresa als mercats com
un “enorme èxit”. “Quan entra
gent nova a una parada, comp-
ta amb el suport dels propieta-
ris per adaptar-se a l’espai, però
també és una ocasió per intro-
duir la venda online, per exem-
ple”, assenyala Alba.

Interior del Mercat de Sant Ildefons. Foto: Línia Cornellà

Eviten que un centenar de
parades de la província tanquin

Meu Gusto arriba a Cornellà. Foto: Splau

Carnestoltes | Premis a les millors comparses
L’associació de comerciants Cornellà Compra a Casa va patrocinar els premis 

del concurs de comparses del Carnestoltes, celebrat el 10 de febrer. Cada premi
consistia en una targeta de compra amb 500 euros per bescanviar a la ciutat.
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Bàsquet | El Basket Almeda rep el CB Femenino Alcorcón  
El conjunt de Fernando Gordo rebrà el pròxim dissabte 24 de febrer el CB Baloncesto Alcorcón,

en partit corresponent a la 19a jornada del grup B de Lliga Femenina 2. El Basket Almeda hi
arribarà després de la derrota per 64-57 contra el Nou Bàsquet Femení Castelló del passat dia 17.

Fa un fred que pela al camp des-
cobert de futbol 7 de la Zona Es-
portiva de la Mina, a Sant Adrià de
Besòs, i Lola Santiago aprofita
gairebé al màxim la caputxa de l’a-
bric. “Soc dona, gitana i m’encanta
el futbol, i ningú m’impedirà que
gaudeixi de la meva passió. Des de
petita he practicat aquest esport a
l’escola i al carrer, i no m’impor-
tava ser l’única nena ni m’afecta-
ven els comentaris que em fessin.
Així que no pots ni imaginar-te
l’orgull que sento de formar part
d’un equip de gitanes”, confessa.  

El CF Tramontana, que com-
peteix al grup 4 de futbol 7 ama-
teur, és el primer equip federat
amb jugadores d’ètnia gitana de
l’Estat. “Hi ha qui ens diu que,
com que som gitanes, hauríem
d’estar casades amb 16 anys o
que robarem les pilotes... Ar-
rosseguem molts estigmes que
cal erradicar”, afegeix la Lola.

A Samara Leria les bajanades
també li entren per una orella i
li surten per l’altra. “De petita ju-
gava a futbol, però quan em
vaig fer gran vaig deixar-ho per-
què em feia vergonya. Ara gau-
deixo entrenant-me i competint
amb un grup especial que es fa
estimar”, afirma satisfeta. 

L’entrenadora Elisabeth Na-
varlaz arriba a les instal·lacions
acompanyada de les seves fi-
lles, l’Eli i la Valeria, a qui ha anat
a recollir a l’escola. “Tant de bo
alguna d’aquestes jugadores ar-
ribi lluny. Seria un orgull que ho
aconseguís una futbolista gitana
i de la Mina”, desitja, en veu alta,
Navarlaz, que no va tenir la sort
de jugar en un equip del bar-
ri –perquè no n’hi havia– i va ha-
ver de fer-ho al CE Sant Gabriel
o al Bon Pastor.  

LA FUNDACIÓ 
L’alma mater del projecte és Toni
Porto (Jerez de la Frontera, Cadis,
1967), que, a finals dels 80, va ater-
rar a la Mina. Al barri es va en-
amorar de l’Adela, amb qui ha tin-
gut tres fills (el Manolo, el Jose i
l’Antonio). És avi de nou nets.
Quan el Manolo i el Jose jugaven,
amb totes les despeses pagades, al
CF Damm, Porto va decidir fun-
dar el CF Tramontana perquè els
amics dels fills també tinguessin
l’oportunitat de jugar a futbol.     

Han passat 24 anys i Porto

conserva intacta la passió i l’es-
perit altruista. Li brillen els ulls
parlant de l’entitat: “En aquest
club eduquem a través de l’esport,
no acceptem les paraulotes ni que
s’empipin per ximpleries i es-
tem pendents que els nens i les
nenes vagin al col·legi. Si no ho
fan, saben que no podran conti-
nuar amb nosaltres”. L’entitat
ha canviat i canvia moltes vides.  

“El cinema quinqui, com el
d’El Torete o El Vaquilla, no va
ajudar gens el barri, on, com a tot
arreu, hi ha gent bona i gent do-
lenta”, denuncia Porto, actor que,
des del seu debut a El último bai-
le de Carmen Amaya, ha sortit a

sèries com Al otro lado, de Ber-
to Romero, o a pel·lícules com El
Rei Peret, el seu últim rodatge.  

L’extrem Ester Gómez po-
drà presumir tota la vida d’haver
estat la primera golejadora del
primer equip federat amb juga-
dores gitanes de l’Estat, en el
triomf contra el CF Valldoreix (4-
1), el 7 d’octubre del 2023. Gó-
mez, que desprèn lideratge i se-
guretat, recorda com fa temps els
nens anaven a buscar-la a casa
perquè anés a jugar a futbol amb
ells. “A mi, que era una nena!
Sempre he estat enamorada del
futbol, que és ple de valors com
el respecte o la humilitat, i que et
pot regalar una gran família. El
millor d’aquest equip és que

cada una aporta una peça que ens
complementa”, enraona Gómez.   

CONFIANÇA I COMPLICITAT
És un grup en creixement, per-
què hi ha noies que no havien ju-
gat mai a futbol o ho havien fet
poc. Creat el setembre passat, l’e-
quip ha guanyat en confiança a
la gespa i en complicitat entre les
jugadores que, en paraules de
l’entrenadora, “necessiten ges-
tionar més les emocions i, a poc
a poc, també llegir les situa-
cions millor”. Sap com moti-
var-les, exigir-les i felicitar-les. 

Els progressos són evidents.
A la primera volta van perdre
per 7-1 contra la UE Rubí, a qui
el passat 13 de gener van supe-
rar per 4-3 i contra qui havien
d’haver començat el curs. El CF
Tramontana va haver d’ajornar
el partit perquè no tenia prou di-
ners per pagar les fitxes.  

El cost de les fitxes federades
va de 120 a 130 euros i l’arbitrat-
ge costa entre 70 i 80. L’ajuda de
l’Ajuntament de Sant Adrià de
Besòs cobreix escassament la
quarta part del pressupost anu-
al del CF Tramontana, que té tres
equips federats (el futbol 7 femení
amateur i un benjamí i un aleví
masculins). “Necessitem que al-
guna empresa ens esponsoritzi.
Aquest és un barri amb moltes
necessitats i els nens i nenes no
paguen quota, més aviat una
quantitat simbòlica, i si un mes les
famílies no poden pagar, ho aca-
bo posant jo”, exposa Porto.  

Emilia Moreno no perd el ca-
risma ni amb dècimes de febre:
“A mi l’esport mai m’havia cridat
l’atenció i em feia mandra. Si vo-
lia sortir a córrer, em vencia el

fred. L’any passat vam encetar
un projecte per fer esport al
barri i ens vam acabar centrant
en el futbol, que ara m’encanta”,
confessa Moreno. Aquell equip
va ser l’embrió del futbol 7 ama-
teur del CF Tramontana, que
s’ha creat gairebé des de zero. 

Des que Alejandra Martín va
començar a xiular partits és molt
més empàtica amb el col·lectiu
arbitral com a jugadora. Abans
s’empipava més quan li feien
una falta. “Ara em tranquil·litzo
perquè sé que no és agradable
que et qüestionin una decisió.
Qui xiula només té dos ulls i se li
poden escapar detalls. A més, si

l’àrbitre no t’ha assenyalat la fal-
ta, no ho farà per molt que et
queixis”, exposa l’Alejandra. 

La seva germana bessona,
Claudia Martín, és una enamora-
da del futbol i del ball, i mai s’a-
vorreix. És pura energia: “M’en-
canta compartir el que sé. Crec que
tinc traça ensenyant, i per això vull
ser professora. Ah, i per què no, ac-
triu de Hollywood... [Riem]. Com
pots comprovar, no callo, eh...”.   

Alison Medina somriu amb
els ulls i es retrata com una
“extravertida molt boja” que
està enamorada de l’esport: al
seu país, Honduras, ha practicat
bàsquet, futbol i boxa. “No m’ha
costat gaire adaptar-me a aquest
grup i a les companyes, que són

molt amables i molt bones per-
sones i jugadores”, comparteix.

Medina va anar a provar a
l’equip convençuda per la seva
amiga Manuela Galvis. La co-
lombiana té un gran poder de
persuasió. “Quan jugava a l’At-
lético Nacional vaig patir tres es-
quinços de turmell, tots tres a
l’esquerre, i em van dir que no
podria tornar a jugar. Fa poc
m’han fet proves i la doctora em
va assegurar que ja estic curada.
Soc molt feliç”, celebra Galvis.  

Laia Ramos se sent “lliure” ju-
gant a futbol. El pare, entrenador,
li ha transmès la passió per
“aquest esport tan bonic”. “Des
de ben petita he vist partits i amb
10 anys vaig començar a jugar al
col·legi. A molts companys els va
sorprendre veure’m amb unes
botes de futbol només perquè era
una nena”, recorda la Laia. 

UN GRUP “TERAPÈUTIC” 
“Tinc ansietat, i conviure i esforçar-
me amb les companyes fa que es-
tigui més activa, no pensi tant, des-
connecti i em superi a mi mateixa.
Aquest grup és terapèutic”, agraeix
la defensa Jessica Ortega.    

A l’últim fitxatge, Yamila Pie-
dra, li encanta defensar, i els
seus ulls, molt ràpids, es queden
amb el detall més petit: “M’hau-
ria encantat començar la tem-
porada, però no ho vaig poder
fer. L’espera se m’ha fet llarga”.  

Comença l’entrenament i al
camp hi ha David Ramos, l’altre
entrenador, que sembla ines-
gotable i va d’un lloc a un altre:
“El pròxim rival és un equip
molt ràpid. Vull que la pilota
vagi de pressa... Així, així... Què
busco? Qualitat, qualitat i qua-
litat!”. “Som-hi, som-hi! Aquest
és el camí!”, intervé la tècnica
Elisabeth Navarlaz.   

Després de jugades assajades
i d’un bon nombre d’exercicis,
acaba l’entrenament. Algunes ju-
gadores, però, continuen corrent
i jugant una bona estona, abans
d’acomiadar-se alegres i esgotades.
És quan Ramos, ja més tranquil,
enraona sobre el full de ruta: “La
intensitat és el més important
d’un entrenament, on cal deixar-
se l’ànima i estar amb els ulls i les
orelles ben oberts. Sé que de ve-
gades algunes jugadores em miren
i pensen que soc un exagerat. Jo
només vull que creixin dins i fora
del camp, i això les farà gaudir en-
cara més”. Les jugadores frueixen
a la gespa. Ja no s’entrenen dos
dies a la setmana, sinó tres.

Toni Delgado
BARCELONA

Golejada als estigmes
» El CF Tramontana, del barri de la Mina, és el primer equip federat amb jugadores gitanes de l’Estat    
» “Soc dona, gitana i m’encanta el futbol, i ningú m’impedirà que en gaudeixi”, diu Lola Santiago

Samara Leria, jugadora del CF Tramontana, va a buscar una pilota durant l’entrenament. Foto: Toni Delgado

Toni Porto va fundar
l’entitat perquè els
amics dels seus fills
juguessin a futbol

L’Ajuntament de Sant
Adrià de Besòs cobreix
escassament la quarta
part del pressupost
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El musical ja es pot veure al Teatre Tívoli
de Barcelona, fins al 21 d'abril. La proposta
està basada en la coneguda pel·lícula fran-
cesa Les Choristes, en la qual un professor
de música entra a treballar en un internat
de reeducació de menors i s'acaba acos-
tant a ells a través del cant. A diferència
de la versió cinematogràfica, l'obra in-
corpora intèrprets femenines.

Teatre

Los Chicos del Coro
Juan Luis Iborra

Es tracta del segon disc de l’artista cata-
lana, que a través d’aquesta publicació
busca reivindicar la importància d'ex-
pressar els nostres estats emocionals. L’àl-
bum parla de què passa durant una
ruptura amorosa, on mor l’amor, i cada
peça fa referència a cadascuna de les fa-
ses del dol. En total, el disc conté fins a nou
cançons d’estil pop.

Música

Ambientada en els anys 90, la pel·lícu-
la explica la història de Mauricio, un fa-
mós rocker espanyol que recorre Llati-
noamèrica buscant retrobar-se amb la
seva vocació per deixar enrere les seves
addiccions. Allà, coneix Don Carlos, un
vell músic que li acaba fent de mestre.
El film ha rebut diversos premis en fes-
tivals internacionals.

Pelis i sèries

La estrella azul
Javier Macipe

Amor(t)
Gemm Sol

Let's Festival 2024
El festival de música independent Let’s arriba a la seva 19a
edició amb més de 40 artistes. Se celebra a diversos espais

de l’Hospitalet, principalment a la sala Salamandra, on actua-
ran alguns dels caps de cartell com Iván Ferreiro, La Habita-
ción Roja o Lildami. Hi ha concerts programats fins al dia 23

de març i les entrades costen entre 12 i 30 euros, segons l’ac-
tuació. La programació d’enguany també compta amb artis-
tes internacionals com Clap Your Hands Say Yeah, BDRMM i
Fujiya & Miyagi. La iniciativa es presenta com tot un referent

musical de l’àrea metropolitana de Barcelona.

T H E  T Y E T SQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La diputada d'ERC i escriptora Jenn Díaz
ha publicat Violència en tres actes, un lli-
bre on relata com als divuit anys va pa-
tir violència masclista. L’obra navega en-
tre una part íntima, basada en la seva
experiència, i una de més política en la
qual parla de diversos temes com el
protocol contra l'assetjament, el fe-
minisme o la paritat.

Llibres

Violència en tres actes
Jenn Díaz

| The Legend of Heroes
És la tercera part de la saga de rol japonès per a PlayStation 5. En aquesta

entrega, els personatges s’enfronten a un conflicte bèl·lic entre nacions.
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El duet The Tyets, format per Oriol de Ramon i Xa-
vier Coca (Mataró, 1998), és el grup que més no-

minacions populars ha rebut als Premis 
Enderrock d’enguany, que se celebraran 

el pròxim dia 7 de març a Girona. 
En concret, estan nominats a millor 

artista, millor disc de música urbana, 
millor cançó, millor videoclip i millor 

directe. El grup musical naixia 
el 2018 i treia el seu primer disc 

l’estiu del 2019. Ara, sis anys 
després, s’han convertit 

en els artistes del moment. 
De fet, el duet és el primer 

grup català que ha superat 
el milió d’oients a la plataforma 

de música Spotify i, a més, 
acumula diversos guardons.

Famosos

Ser el grup català del moment
Són un referent del reggaeton i del trap al país

Ser els artistes més nominats als Enderrock
Acumulen fins a cinc nominacions als premis d’enguany

Felicitacions i suport al duet
Els seus fans asseguren que es mereixen totes les nominacions
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OLI

Les fruites, les verdures i les hortalisses ens
aporten vitamines, minerals, fibra i aigua  

CEREALS

VEGETALS

PEIX

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ
La millor manera de prevenir l’obesitat és seguir la dieta medi-
terrània. És un consell que signaria qualsevol de les nostres àvies,
però també és la conclusió de nombrosos estudis científics. La
ciència, doncs, també està de part de la dieta mediterrània. 

Aquest model d’alimentació augmenta la població de mi-
croorganismes beneficiosos que prevenen l’aparició d’altera-
cions derivades del sobrepès, en especial, la diabetis i les malal-
ties cardiovasculars. És per aquesta raó que els científics consi-
deren que la dieta mediterrània és molt útil per tractar o corregir
els desequilibris propis de l’obesitat i les seves conseqüències. 

La flora bacteriana de l’intestí, també coneguda com a micro-
biota, està formada per milers d’espècies de microorganismes.
La majoria són positius, però a mesura que passen els anys es
van perdent. La dieta mediterrània conté aliments que contribu-
eixen a repoblar la flora bacteriana amb microorganismes bene-
ficiosos per a la salut i molt necessaris, especialment per a les
persones que pateixen una síndrome metabòlica que els fa en-
greixar, perquè aquestes persones presenten un desequilibri
més gran en la proporció de bacteris.     

Contra l’obesitat, dieta mediterrània

L’oli d’oliva és ric en vitamina E, betacarotens i àcids
grassos que tenen propietats cardioprotectores  

Les claus

El pa, la pasta i l’arròs contenen
carbohidrats molt necessaris per al dia a dia

El peix és un aliment clau en la dieta i s’ha 
de consumir com a mínim un cop per setmana 
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